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Základní informace: 

Zastupitelstvo města Jihlavy schválilo členství města v Národní síti Zdravých měst ČR (dále jen NSZM 
ČR) na svém 5. zasedání dne 26. června 2007 usnesením č. 269/07-ZM a Rada NSZM ČR schválila 
jeho členství 24. října 2007. 

Deklaraci Projektu Jihlava Zdravé město schválilo Zastupitelstvo města Jihlavy na svém 8. zasedání 
dne 18. prosince 2007 usnesením č. 515/07-ZM.  
 
Deklaraci k podpoře udržitelného rozvoje prostřednictvím MA21 schválilo Zastupitelstvo města Jihlavy 
na svém 2. zasedání dne 10. prosince 2018 usnesením č. 94/18-ZM. 
 

Plán zlepšování v roce 2020 byl Zastupitelstvem města Jihlavy vzat na vědomí na 11. zasedání dne 2. 
3. 2020 usnesením č. 72/20-ZM.  

Politikem, zodpovědným za Projekt Zdravé město a místní Agenda 21 (dále jen PZM a MA21), 
ustanovilo Zastupitelstvo města Jihlavy na svém 2. zasedání dne 10. prosince 2018, usnesením č. 
22/18-ZM, primátorku, MgA. Karolínu Koubovou. 

Postup jednotlivých měst, obcí a regionů v souladu s Kritérii MA21 lze průběžně sledovat v rámci 
Databáze MA21 http://ma21.cenia.cz. Město Jihlava v roce 2017 obhájilo audit udržitelného a 
postoupilo v roce 2017 do kategorie „B“. 

Dne 4. listopadu 2020 proběhla úspěšná obhajoba kategorie „A“ v rámci Auditu udržitelného rozvoje a  
19. 11. 2020 PS MA21 RVUR při MŽP oficiálně potvrdila přidělení kategorie „A“, která je platná do 31. 
12. 2023.    

   

 

Vize Projektu Jihlava – Zdravé město: 

 systematické zlepšování podmínek pro kvalitní a zdravý život obyvatel města 

 budování pocitu zdravého patriotismu 

 zlepšování komunikace mezi městem a veřejností, místními subjekty a aktivní získávání jejich 
názoru 

 otevření prostoru pro posílení aktivity a zájmu obyvatel města 

 rozvoj města v souladu s principy udržitelného rozvoje 

 zavádění místní Agendy 21 jako standardu řízení města a úřadu 

 využívání příkladů dobré praxe 

 propagace města na národní i nadnárodní úrovni 

 vytváření dobrého image města 

 

 

 

 

 

 

 

http://ma21.cenia.cz/


          

3 

 

 

1. Aktivní zapojení do celostátních komunitních kampaní  
 

Úkol byl splněn. 
 
Zdravé město Jihlava se zapojilo do celostátních komunitních kampaní podporovaných NSZM ČR 
a publikovalo je na webu www.jihlava.cz/zdravemesto a v Dataplánu NSZM ČR. 
 
Z důvodu epidemických opatření souvisejících s pandemií Covid 19 se nemohly konat akce 
k osvětovým kampaním Den Země a Den bez tabáku. K dané problematice jsme uveřejnili na 
webu Zdravého města pouze informativní články vč. zajímavých linků k daným tématům, jelikož se 
tyto kampaně nemohly fyzicky konat.   
 
Ve spolupráci s partnery proběhla tradiční podzimní kampaň Evropský týden mobility.  Jejím 

cílem je upozornit na problémy s narůstající automobilovou dopravou ve městech a nabídnout 

řešení i motivovat ke změnám v dopravě. Byla připravena řada zajímavých aktivit i akcí.  

Jihlava se přihlásila ke kampani Pěšky do školy. A žáci 5. B ze ZŠ Havlíčkova byli dokonce 

celorepublikově nejlepší a získali nejvíce bodů za chození do školy udržitelným způsobem i další 

doprovodné aktivity. Škola se do kampaně zapojila poprvé již před třemi lety, protože se učitelům, 

žákům a některým rodičům nelíbila každodenní nebezpečná dopravní situace těsně před školou, 

kdy musí kličkovat mezi projíždějícími auty. A proto jeden den zakázali příjezd autům ke škole a na 

venkovním prostranství se setkali s rodiči i učiteli.  Na daný problém upozorňují již řadu let, řešení 

však nenalézají.  

Kampaň Pěšky do školy jim ukázala, že příjezd aut ke škole lze omezit a prostor mohou děti 

využít. Koordinátorkou akce byla paní učitelka Eva Hlubučková. Poděkovat žákům za jejich skvělý 

přístup přišel radní pro oblast dopravy Jaroslav Vymazal společně s radním pro oblast školství 

Danielem Škarkou.  

Soutěže se zúčastnilo 94 škol ze 40 obcí z celé České republiky. V Jihlavě se k aktivitám přihlásila 
ještě i ZŠ Nad Plovárnou. Více informací o kampani na www.peskymestem.cz. 
 

Leták na kampaně Evropský týden mobility 
 

 
 
 

file:///C:/Users/kratka.sona/AppData/Local/Microsoft/Windows/INetCache/Content.Outlook/AppData/Local/Microsoft/Windows/Documents%20and%20Settings/kratka.sona/Local%20Settings/Temporary%20Internet%20Files/Content.Outlook/Users/souckova.gabriela/AppData/Local/Microsoft/Windows/Temporary%20Internet%20Files/Content.Outlook/SG9R1JMI/www.jihlava/zdravemesto
http://www.peskymestem.cz/
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Akce v rámci Evropského týdne mobility (16. 9. – 22. 9. 2021) 
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Fotodokumentace Jihlavský den zdraví.  

Program probíhal kvůli nepřízni počasí částečně uvnitř v gotickém sále a také venku na  
Masarykové náměstí. 
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Během říjnové osvětové zdravotní kampaně  

„Dny zdraví“  

Byla uspořádána přednáška se známou lékařkou  

MUDr. Helenou Máslovou. 
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V rámci podpory zdraví, cyklo a zdravého způsobu života jsme pod záštitou pana radního 
Jaroslava Vymazala nabídli veřejnosti přednášku s mladým cestovatelem Tadeášem Šímou 
z Prachatic na téma: „Na kole přes Afriku.“  
A také jsme se zapojili do celorepublikové výzvy „10 000 kroků“ (aktivita Partnerství pro mobilitu). 
Do soutěže se přihlásilo cca 80 lidí. Svoji každodenní aktivitu (pěší, nordic walking nebo běh) 
nakonec vkládalo do portálu 63 osob. V celkovém pořadí měst skončila Jihlava na 33. místě. 
Vyhodnoceno a odměněno bylo na magistrátu 5 nejlepších žen a 5 nejlepších mužů, kvůli různým 
covidovým opatřením ale všichni bohužel nepřišli. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 

Vyhodnocení účastníků kampaně 10 000 kroků na magistrátu.  
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2. Práce s veřejností 
 

Úkol byl splněn. 

 

Vedení města se rozhodlo zapojit do tvorby strategie širokou veřejnost i odborníky.  

Protiepidemiologická opatření v roce 2021 tým tvorby strategie neodradila a našel se způsob, jak 
vše vyřešit. 

V prvním čtvrtletí roku 2021 se uskutečnila série on-line projednání s obyvateli města v rámci 
projektu Probereme Jihlavu. První fáze projednávání probíhala na úrovni částí města. Jejich 
obyvatelé mohli představitelům města během diskusí sdělit, co na území města, především však 
v lokalitě části města považují za problémové a navrhnout řešení pro vylepšení stávajícího stavu. 
Současně probíhal sběr podnětů také dotazníkovou formou. Obyvatelé města mohli vyplnit 
dotazník interaktivně na webu města. Stejný dotazník byl uveřejněn v měsíčníku Ježkovy oči. 
Vzhledem k rozsahu projednávané problematiky nahradilo on-line projednání a dotazníkové 
šetření klasický formát Fóra Zdravého města a Fóra mladých, který zde v rámci Zdravého města 
v minulosti probíhal. 

Do ankety se zapojilo 1384 respondentů. Bližší informace jsou uveřejněny na 
https://www.jihlava.cz/proberemeji/ 

Výstupy z mapování byly využity při tvorbě Strategického plánu rozvoje statutárního města Jihlavy 
na roky 2022 – 2032.  

Mezi předškoláky a žáky 1. stupně ZŠ probíhalo v druhé polovině dubna a na začátku května 2021 
také dotazníkové šetření. Ovšem interaktivní a zábavnou formou. Bylo realizováno Oddělením  
strategického plánování ve spolupráci s Odborem školství, kultury a tělovýchovy Magistrátu 
statutárního města Jihlava. Do průzkumu se zapojilo 377 žáků mateřských škol a 740 žáků prvních 
a druhých tříd základních škol napříč statutárním městem Jihlava.  

Děti spolu s učiteli diskutovaly o tom, v jakém městě by chtěly žít, která místa rády navštěvují, jaké 
aktivity mají rády a baví je. Názory nejmladších respondentů byly rovněž zapracovány do 
souhrnné zprávy a jsou podkladem pro vznikající Strategii rozvoje města Jihlavy na roky 2022 až 
2032.  

 

 

 

 

 

 

V roce 2021 na podzim (13. 10. 2021) proběhlo v budově DIOD veřejné projednání studie 
plánované Revitalizace Smetanových sadů, které připravila UMA a Oddělení strategického 
plánování.  

 
 

3. Získávání externích zdrojů na realizaci MA21 
 

Úkol nebyl splněn. 
 
Důvod: Kraj Vysočina dotační titul na podporu naplňování a propagaci principů místní Agendy 21  
a Zdraví 2020 v roce 2021 nevypsal. 
 
 

https://www.jihlava.cz/proberemeji/
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4. Realizace Dotačního programu Projektu Zdravé město a MA21 
 

Úkol byl splněn. 
 
Dotační program je systémem finanční podpory partnerským organizacím, institucím i aktivním 
občanům, kteří chtějí přispět k naplňování cílů Zdravého města dílčí akcí, aktivitou, programem 
apod., a to na základě zpracovaného projektu. Dotační program vyhlašuje Jihlava od roku 2013. 
V rámci tohoto dotačního programu byla pro rok 2021 vyčleněna částka 400 000 Kč (výše dotace 
na jednorázový projekt činila 30 000 Kč a vícedenní projekt 50 000 Kč.). V rámci I. výzvy byly 
podpořeny 2 projekty.  V rámci druhé výzvy také 2 projekty.  
  
 
    Seznam projektů podpořených z dotace PZM a MA21 v roce 2021 

 

Žadatel Název projektu 

Celkový 

rozpočet 

projektu  

Požadovaná 

výše dotace 

Schválená 

výše dotace 

Podpořené projekty: 

Zdravá Vysočina, 

z.s. 
Seniorem v pohodě  51 500 Kč 50 000 Kč 50 000 Kč 

Zdravá Vysočina, z. 

s. 

Společně proti nadváze a 

obezitě 
51 500 Kč 50 000 Kč 50 000 Kč 

Bc. Olga 

Wiesnerová 
Hubněte chytře 50 000 Kč 50 000 Kč 50 000 Kč 

Bc. Olga 

Wiesnerová 
Měj rád svoje nohy 50 000 Kč 50 000 Kč 50 000 Kč 

CELKEM   203 000 Kč 200 000 Kč 200 000 Kč 

 
 
Od roku 2020 administruje Projekt Zdravé město také dotační titul na podporu pravidelné 
dlouhodobé volnočasové činnosti dětí a mládeže do 20 let včetně. Pro rok 2021 byla alokována 
částka 100 000 Kč (max. výše dotace na jeden projekt činila 15 000 Kč). V rámci I. výzvy byl 
podpořen jeden projekt. Do II. výzvy nebyla podaná žádná další žádost. 
 
     Seznam projektů podpořených z dotace Volný čas 2021 
 

Žadatel Název projektu 

Celkový 

rozpočet 

projektu  

Požadovaná 

výše dotace 

Schválená 

výše dotace 

Podpořené projekty   

Junák - český 

skaut, středisko 

Divočáci 

Jihlava, z. s. 

Činnost skautského střediska 

Divočáci Jihlava v roce 2021 
22 000 Kč 15 000 Kč 15 000 Kč 

CELKEM 
 

22 000 Kč 15 000 Kč 15 000 Kč 
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5. Akreditované vzdělávání koordinátorky 
 

Úkol byl splněn. 
 
Na postu koordinátorky došlo v roce 2021 ke změně. Mgr. Alice Jandejsková v květnu 2021 
skončila. Na nové místo nastoupila od srpna 2021 Ing. Iveta Ondráčková.  
Obě koordinátorky prošly vzdělávacím procesem, který zajišťuje Národní sít Zdravých měst a 
vlastní zlatý certifikát. 
Také absolvovaly požadované vzdělání od agentury Cenia, která hodnotí naplňování kritérií MA21.   
 

 
6. Naplňování opatření Zdravotního plánu města Jihlavy 

 
 
Úkol byl částečně splněn.  

 
Aktualizovaná verze Zdravotního plánu, byla 
předložena Zastupitelstvu města ke schválení na 
18. zasedání, které se konalo dne 6. 4. 2021.  
Zastupitelstvo schválilo předložený návrh 
usnesením č. 101/21-ZM. 
Opatření uvedená ve Zdravotním plánu byla 
rozpracována do Akčního plánu na roky 2021 - 
2023, který ovšem nebyl plněn.  
Osobní setkání nominované pracovní skupiny bohužel neproběhlo. 
 
Kvůli omezujícím opatřením v souvislosti s covidem byla např. osvětová činnost přesunuta do on-
line prostoru. Během roku jsme uspořádali celkem čtyři virtuální kavárny na zdravotní témata: 
 
- Každodenní boj o duševní zdraví (MUDr. Eva Bartošová Jandová a Mgr. Martin Šťastný)  

8. 3. 2021 
 

- Prevence nádorových onemocnění a jak jim předcházet (MUDr. Stanislav Wasserbauer a 
MUDr. Irena Zimmenová) 
22. 3. 2021 

 
- Duševní zdraví v mimořádné době (Mgr. Hana Vláčilová, Centrum Apoléna) 

1. 11. 2021 

 
- Hubněte chytře (RNDr. Pavel Suchánek z IKEM) 

22. 11. 2021 
 

 
7. Sledování společných indikátorů ECI A1, A3 

        
Úkol nebyl splněn.  
 
Sledování indikátorů ECI A1 (spokojenost obyvatel s místním společenstvím) a A3 (mobilita a 
místní přeprava) nebylo realizováno. Místo tohoto šetření byla pro veřejnost připravena anketa 
v rámci strategického plánování, které se zúčastnilo 1384 osob. Více viz bod č. 2 Práce 
s veřejností. 
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8. Zero waste 
 
Úkol nebyl splněn. 
 
V Jihlavě se dlouhodobě snažíme motivovat občany k ekologickému způsobu života, ke třídění a 

v poslední době také k nevytváření zbytečného odpadu (zero waste). Z důvodu pandemické 
situace a absence jarní kampaně Den Země nebylo možné plánovanou propagaci tematiky 
uskutečnit.  
Rada města přijala od 1. 11. 2021 směrnici, která upravuje pravidla pro zadávání veřejných 
zakázek s ohledem na udržitelný rozvoj.  
Je potěšitelné, že inciativy a osvěty v oblasti zero waste pro veřejnost se chopila majitelka 
bezobalového obchodu v Jihlavě a uspořádala přednášku na toto téma. V roce 2022 s ní chceme 
navázat spolupráci ohledně osvěty a nabídnout jí účast na Dni Země. 
 
 
 
 
 
 
 
 

9. Zapojení do programu NSZM „Příklad dobré praxe“  
 
Úkol byl splněn.  
 
V rámci Inspiromatu NSZM jsou uveřejňovány příklady dobré praxe, které město realizuje. Díky 
této platformě Zdravé město Jihlava prezentovalo v roce 2021 celkem tři následující příklady dobré 
praxe:  
 

Jihlava: Zásady pro spolupráci s investory - praktický argumentář 

Cílem projektu bylo vytvoření praktického 
argumentáře (publikace), který má Jihlavě i dalším 
městům pomoct s vedením debaty o využití 
takzvaných Zásad pro spolupráci s investory. Zásady 
jsou nový způsob, jakým města regulují vstup 
developerů do svého území.  
Cílem argumentáře je ukázat, že Zásady pro 
spolupráci s investory jsou krokem k naplňování 
podmínek udržitelného rozvoje a ekonomické 
prosperity měst. Jejich smyslem je vytvářet 
transparentní podmínky a předvídatelné prostředí a 
lákat investory, kteří mají zájem podílet se s městem 
na zvýšení kvality života pro současné i nové 
obyvatele. Vychází z častých námitek, které se objevily  
v médiích nebo ve veřejné debatě a nabízí k nim věcnou argumentaci od právníků, představitelů 
samospráv, developerů, architektů i neziskových organizací. Publikace může být užitečná všem, 
kteří se chtějí o zásadách dozvědět víc, nebo mají pochyby o jejich vhodnosti.  
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Jihlava: "Probereme Jihlavu online" - participace ke strategii ve 
ztížených podmínkách  

K tvorbě strategického plánu pro rozvoj 
města Jihlavy bylo možné přistoupit díky 
garantce celého procesu paní primátorce 
maximálně participativně.  
Širokou i odbornou veřejnost, instituce, 
firmy jsme měli jak u analytických prací, tak 
u tvorby vize a klíčových oblastí, tak u 
návrhové části. Navzdory špatné 
epidemiologické situaci od podzimu 2020 do 
jara 2021 jsme na zapojení vybraných 
cílových skupin nerezignovali. Maximálně 
jsme využili technické zázemí úřadu (GIS) a 
rad externích odborníků a odbornic z oblasti 
participativního plánování, urbanismu, 
sociologie a geografie. Během ledna - 

března 2021 jsme do online mapy zaznamenali společně s veřejností cca 1000 podnětů v rámci 
celého území Jihlavy a váhu podnětů ověřili u veřejnosti navazující online anketou, kterou využilo 
více než 1300 lidí. Celému mapování výrazně pomohly virtuální kavárny - videokonference každý 
pracovní den v podvečer pro tu kterou část města (pro centrum a celé město byla setkání 
opakovaná). V rámci videokaváren jsme společně s veřejností zadávali podněty do mapy. Totéž 
mohl udělat kdokoliv v období sběru podnětů. Do sběru se zapojila široká veřejnost - tzn. dokázali 
jsme oslovit různé věkové skupiny a pomoci jim překonat bariéru osvojování si elektronických 
nástrojů.  
Strategický plán by měl být předložen ke schválení zastupitelstvu města v červnu 2022. 

 
 

Jihlava: Využití GIS pro bydlení, investice, podněty občanů, MHD, 

pasporty  
Geografický informační systém (GIS) na 
Magistrátu města Jihlavy využíváme i k 
jiným účelům, než jsou ty standardní jako 
je zobrazení územního plánu či jiných 
územně plánovacích dokumentací. Řada 
z nich neslouží výslovně jen pro veřejnost, 
ale mají další význam z hlediska vnitřní 
evidence majetku nebo další analýzy 
výsledků. 

 


